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CONSELL MUNICIPAL DE SALUT DE VILASSAR DE MAR 

Data 14 de desembre de 2021 
Lloc:  Sala de Plens de l’Ajuntament 
Hora: 13:30 h 

 
 
Assistents: 

Núria Arasa i Rovira, regidora de Serveis Socials, Gent gran, habitatge i Promoció de la 
Salut. 

Àngel Font Catalan, regidor d’ERC 

Montserrat Gual i Gibert, regidora d’ERC  

Marta Casas i Serra, tècnica de Promoció de la Salut 

Ana Santos Arnau, regidora del PSC 

Juan Díaz Delgado, regidor de Ciutadans - Partido de la Ciudadanía  

Alba Sanvicente Prados, adjunta a direcció del CAP de Vilassar de Mar 

Gisel Fontanet Cornudella, representant a títol individual amb interès pels temes de 
salut. 

Maria Lloret Ramon, regidora de Junts per Vilassar 

Dèbora Jover-Santiñà Roca, representant de les Farmàcies  

Camino Calvo Valera, metgessa, formadora, acompanyament emocional 

Jordi Caballero Mundó, representant dels Centres Veterinaris 

Inmaculada Jiménez Medrano, Secretària 

 

Excusen assistència: 

Rafel López Zaguirre, representant dels diferents consells i òrgans de participació 
sectorial 

Virginia Quesada Morales, AMPA Institut Pere Ribot 

Elena López Luján, regidora BABORD 

Grup AA Vilassar 

 

 

 

ORDRE DEL DIA: 

1. Gestió de la pandèmia 
2. Actuacions de la regidoria de Promoció de la Salut, l’any 2021 
3. Pla Local de Salut 
4. Torn obert de paraula 
 

S’inicia la reunió amb la intervenció de l’Alba Sanvicente, adjunta a direcció del CAP de 
Vilassar de Mar, participa telemàticament. 

Fa un resum de la situació del CAP del moment. 

S’inicia la vacunació dels nens entre 5 i 11 anys. Terceres edats i residencies ja estan 
vacunats en terceres dosis i en breu es vacunarà als treballadors essencials. 

Comenta que la vacunació d’infants no es fa a les escoles perquè el departament 
d’educació ha considerat més convenient fer-ho als punts de vacunació. 
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Es comenta la reticència per part dels pares, de vacunar als infants i l’Alba Sanvicente 
destaca la importància de la seva vacunació per evitar la COVID persistent i inflamatòria.  

La Marta Casas fa un resum de les actuacions del 2021: 

 PROTECCIÓ DE LA SALUT 

1.- GESTIÓ DE LA PANDÈMIA.  

Des del dia 10 de març del 2020, des de l’Ajuntament de Vilassar es va crear un comitè 
tècnic polític  que, sense experiència prèvia en aquest tipus d’emergències, ens va posar 
a gestionar la pandèmia del coronavirus. 

El comitè d'emergència està format per personal tècnic de diferents àrees (salut, riscos 
laborals, comunicació), el cap de l’àrea de Serveis Personals, el cap de la Policia Local, 
l’alcalde, la regidora de Promoció de la Salut i Serveis Socials i el regidor de 
Comunicació, posteriorment es va afegir una administrativa. El comitè es reunia cada 
matí, a primera hora, i treballava de forma coordinada per avaluar la situació, prendre 
les mesures adients en funció del que indiquin els organismes competents, comunicar-
les a la ciutadania així com preveure possibles escenaris de futur.  

A principis d’aquest any, va canviar una mica l’organització i es va crear el comitè tècnic 
que continuava reunint-se el que fos necessari per a la gestió, i un cada quinze dies es 
reunia la reunió plenària que s’havia creat a l’inici.  

El comitè tècnic d’emergència segueix treballant i informant de les possibles afectacions 
i recomanacions en funció de l’evolució del coronavirus.  

Es va fer i es continua fent. 

En relació amb la ciutadania 

o Recepcionar i implementar mesures supramunicipals, com les del PROCICAT 
de la Generalitat. Adaptar aquestes normatives i directrius supramunicipals a la 
realitat de VdM per dotar-les de més eficàcia 

o Treballar per la minimització de la propagació de la pandèmia, i d’acord amb la  
normativa vigent, fer complir els diferents plans de contingència i mesures de 
seguretat dictades en l'àmbit de la pandèmia. 

o Redactar i  fer propostes al govern sobre actuacions puntuals motivades per la 
situació de la pandèmia.  

o Dissenyar estratègies de protecció, suport i assessorament per a tota la 
ciutadania. Per fer-ho caldrà un treball transversal que implicarà tant a àrees 
municipals com supramunicipals i altres institucions. 

o Treballar per la minimització de la pandèmia a escala interna del mateix 
Ajuntament, que suposa  l’actualització continua del pla de retorn a la feina que 
ha elaborat el mateix comitè, el compliment de les mesures adoptades, i el suport 
i assessorament a tota la plantilla en tot el que referència a la pandèmia. 

o Fer campanyes de comunicació adreçades a la ciutadania. 

Des del primer moment es van anar creant, pòsters, vídeos,.. que es poden 
trobar a la pagina web per poder fer arribar totes aquestes informacions a la 
ciutadania 

o L’Ajuntament també va recepcionar el material de protecció que feia la ciutadania 
o les donacions de diferents empreses. D’entrada es van distribuir a les 
residencies de gent gran i al personal essencial. La tasca de la brigada va ser 
fonamental. Diferents col·lectius del  poble es varen organitzar per elaborar 
mascaretes, bates.... però la coordinació es realitzava des de l’Ajuntament. La 
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xarxa de voluntaris, també feien la compra a persones grans o fràgils que ho 
poguessin necessitar.  

La Núria Arasa diu que es tenia molt present el tema comunitari i que han posat molts 
esforços en fer arribat aquest concepte a la població. 

Es parla de tota la tasca que s’ha realitzat amb les entitats esportives, ja que són les 
entitats del poble que varen poder funcionar més aviat i que mouen molta gent i que 
costa molt fer arribat aquest concepte de comunitat. 

En relació amb el personal municipal 

o Col·laborar en la redacció dels plans de reobertura o represa dels serveis 
afectats per la pandèmia. 

o Orientar el personal sobre les mesures a prendre al llarg de la pandèmia. 

o Atendre les consultes del personal sobre les possibles situacions de positiu o 
contacte. 

o Definir la tipologia d’EPI necessària per a cada lloc de treball. 

o Coordinar la distribució d’EPIS per al personal municipal. 

Gisel Fontanet comenta que certs comerços atenen sense mascareta. Que això per les 
persones joves i infants és un mal exemple. Si l’ajuntament té alguna eina per fer complir 
aquesta normativa. Que s’hauria de fer amb un missatge en positiu 

La Marta Casas explica que es va passar per tots els comerços informant de la 
normativa. Que dos agents cívics sense uniforme van posar moltes més sancions. 

Nuria Arasa. Explica que la Policia també està dins del comitè i que han fet molta feina. 

Angel Font diu que la policia també actua posant sancions. 

Nuria Arasa agraeix que tots els grups municipals es van posar d’acord en les 
actuacions, que es va deixar la política a part i es va prioritzar la salut.  

Des del departament de Serveis Socials es va fer un esforç per donar servei i ajuda a 
tota la població que ho pogués necessitar.  

Es va habilitar també, un grup de suport emocional telefònic que va portar la  Dra. 
Camino Calvo 

Camino Calvo, fa un resum de les actuacions. Es va atendre a 12 persones, que n’han 
fet una valoració molt positiva. Des de la regidoria es continuarà treballant en el suport 
psicològic  i l’atenció a la salut  mental des d’altres perspectives i transversalment amb 
altres regidories. 

Nuria Arasa informa que s’ha incorporat una auxiliar administrativa, Noemi Sierra, que 
dona suport a la Marta Casas en la gestió del departament de Salut Pública. 

2.- SANITAT AMBIENTAL 

CONTROL DE PLAGUES 

S’ha continuat funcionat durant tota la pandèmia, amb certes particularitats.   

RATES Degut a que nosaltres estàvem a casa, els rosegadors han intentat poblar més 
llocs i se n’han vist més. També el fet de celebrar més activitats a l’aire lliure, a causa 
de la pandèmia, els ha estat més fàcil trobar menjar.  És per això que hi ha hagut alguns 
punts que en algun moment es poden haver descontrolat una mica. Tot i això, l’empresa 
ha continuat fent el servei habitual i resolent les incidències amb els terminis pactats . 

PANEROLES Quant a les paneroles, es continua amb el tractament habitual, però aquí 
sí que necessitem la major part de vegades que la ciutadania també col·labori en el 
control, doncs els canelons que hi ha entre les cases i el clavegueram municipal és 
responsabilitat de la mateixa finca, i cal que la propietat tingui el seu propi control. 
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CONTROL D’ANIMALS PERIDOMÈSTICS: El control no vol dir l’eliminació, sinó que vol 
dir que es posa en funcionament quan hi ha una sobre població. 

Coloms es fan captures a 2 o 3 llocs. El problema és de les persones que els alimenten 
que acostumen a tenir alguna problemàtica. 

Cotorres és un tema difícil. S’ha proposat al Consell Comarcal que impulsi la mateixa 
prova que es va realitzar al  Vallès, però que cal fer-la amb municipis col.lidants perquè 
pugui ser efectiva.  

MOSQUIT TIGRE És una altra de les plagues emergents, que cal la participació de la 
ciutadania pel seu control.   

Des de l’Ajuntament  es fa el control dels embornals i del cementiri, però si a les cases 
continua havent-hi aigua estancada, el seu control se’ns complica. 

CONTROL LEGIONEL·LOSI Vilassar de Mar no té torres de refrigeració ni fonts 
ornamentals. La regidoria és responsable de les instal·lacions municipals: Escoles 
primària, escoles bressol i Nau de la brigada Les instal·lacions esportives es gestionen 
des de la regidoria d’esports. 

Les persones que hi ha a consergeria són les que van duent a terme els controls diaris. 
Després un cop a l’any es fa el tractament del circuit 

CONTROL DE PISCINES PÚBLIQUES Diputació de Barcelona fa els controls de les 
piscines públiques: Piscina Municipal, Club Nàutic i Piscina Vilassar. 

 

RECOLLIDA D’ANIMALS DOMÈSTICS 

El servei de recollida de gossos i gats es fa amb la Societat Protectora d’Animals de 
Mataró.  

El nombre d’animals recollits és de 23 gossos i 24 gats.  

GATS es vol destacar la feina que l’associació amics dels animals en el control de les 
colònies de gats ferals.  Tenim diverses colònies que es creen de manera espontània al  
poble. Des de l’Ajuntament i des dels Amics des Animals s’esterilitzen i alimentem. 

CAMPANYA NO EMPIPIS En aquest àmbit s’ha fet una campanya publicitària que ha 
tingut molt èxit, no només per el retorn directe de molts ciutadans, si no també s’ha 
aconseguit el que es volia,  que és el canvi d’hàbits: NO EMPÌPIS 

La comunicació de la campanya per a posar aigua al orins dels gossos s’ha basat en el 
doble missatge de no orins al carrer i no provocar molèsties innecessàries. 

Aquest doble missatge es reforça gràficament amb dos colors, un groc fent referència al 
color dels orins i un blau per referir-se a l’aigua. També la imatge simpàtica d’un gos i la 
seva postura, intenta comunicar que el responsable de netejar els orins amb aigua és el 
propietari.  

A part de les banderoles, s’ha utilitzat el que s’anomena MARQUETING  de guerrilla, en 
què les campanyes  es duen  a terme mitjançant accions que es caracteritzen per l'ús 
d'altes dosis de creativitat, sorpresa i sentit de l'oportunitat, creant nous canals per 
comunicar missatges publicitaris i emprant diferents recursos. (marxandatge, 
esdeveniments, ...) en el nostre cas, va ser la utilització de vinils, que es poden retirar 
fàcilment del lloc on es col·loquen.  

 

SEGURETAT ALIMENTÀRIA 

En aquests moments hi ha uns 120  establiments alimentaris que tenim  classificats en 
funció del risc. El risc és el que determina la freqüència d’inspecció. 

VISITES CONTROL SANITARI A ESTABLIMENTS. S’han fet 66 visites en total: 32 
primeres i 15 segones i 9 terceres. 
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VISITES DE CLASSIFICACIÓ 19 visites, 

VISITES PER DENÚNCIES  8 visites 

FORMACIÓ telemàtica  Cursos de seguretat alimentària per a restauració col·lectiva a 
les treballadores de La Bressoleta (els dos centres) i Organització del curs de seguretat 
alimentària per a comerç minorista d’alimentació en urdú, per a treballadors de llengua 
urdú (impartit per la Diputació de Barcelona).  

ALTRES TASQUES Revisió del plec de condicions tècniques de les instal·lacions de la 
platja de Vilassar de Mar (2021-2024).  

Reunió prèvia amb responsables de les adjudicacions de les guinguetes.  

 

COMISSIÓ DE PLATGES  

La regidoria de Salut Pública forma part també de la comissió de platges Serveis de 
socorrisme. La Platja és un dels espais del poble de més difícil coordinació, ja que 
intervenen moltes regidories,  amb la dificultat afegida que el mar pertany a foment, la 
platja a costes i a més tenim la Renfe. A part de participar en la coordinació de les 
tasques com qualsevol altra regidoria, la tasca de la regidoria és la gestió del servei de 
salvament i socorrisme i la gestió també d’aquells elements que necessiten per poder 
realitzar el servei. 

Actualment, han disminuït molt les assistències gràcies al fet que ha augmentat molt la 
tasca preventiva. Ser molt proactius per evitar accidents. 

 

 PROMOCIÓ DE LA SALUT 

PROGRAMA PROMOCIO DE LA SALUT A ESCOLES I INSTITUTS  

Durant els primers mesos de la pandèmia es va suspendre tota activitat a les escoles i 
Instituts. A partir del gener del 2021, es va començar a reprendre amb algunes activitats. 
Es van suspendre les que ajuntaven diferents classes, les que es partien les classes, 
per problemes d’espai. Va ser un programa una mica de supervivència. A partir de l’estiu 
es torna a engegar . Hi ha una petició que es fa molt forta que és la preocupació que 
tenen, sobretot als instituts, sobre la salut mental de l’alumnat. En aquest sentit, s’ha 
incorporat ja un taller a 3r d’ESO que es diu la Muntanya i que s’ha fet també en obert 
en l’Espai família el dia 20 de desembre  a la biblioteca. També es va fer una xerrada a 
l’alumnat de batxillerat del Pere ribot sobre les vacunes. 

La Núria Arasa puntualitza que s’han fet tallers sota demanda.  

ESPAI FAMILIA 

Per l’octubre s’ha reprès, amb una xerrada sobre internet i el seu riscos, i pel novembre 
sobre la publicitat sexista. S’ha parlat amb diferents municipis i sembla que costa  tornar  
a engegar. 

També dins de la promoció, tot i que ja potser seria més d’assistència es va posar a 
disposició de la ciutadania durant la pandèmia i que l’ha portat la doctora Camino Calvo 
(s’ha parlat a l’inici de la reunió). 

SETMANA DE LA SALUT No s’ha pogut celebrar ni el 2020, ni el 2021.  

FARMA SALUT  

Format per les 9 farmàcies de Vilassar de Mar i el CAP de Vilassar de Mar . La Dèbora 
Jover comenta que van sentir molt recolzats durant la pandèmia. Han estat en contacte 
continu i amb un missatge comú. 

FEM SALUT 

Programa quinzenal a Vilassar ràdio que produeix la regidoria de Promoció de la salut 
des de fa tres anys. En els seus inicis hi havia la participació habitual del CAP i 
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farmàcies. Actualment, a més  de parlar de la promoció de la salut  també s’han 
incorporat temes de protecció: Ja s’ha parlat de plagues i de seguretat alimentària. 

CAMPANYA DE RECOLLIDA  SANG  

El primer diumenge de cada mes es fa recollida de sang a l’Aula de Música, amb un 
resultat molt satisfactori. 

ESPAI DOL PERINATAL AL CEMENTIRI 

El 15 d’octubre es va inaugurar un nou espai al cementiri municipal per acompanyar el 
dol gestacional i neonatal. Les famílies que han patit la mort d’un nadó durant la gestació 
o poc després de néixer, podran disposar d’un espai compartit que faciliti el procés de 
dol. 

https://www.youtube.com/watch?v=24Yi5ehZM7o 

Les famílies que ho necessitin podran també posar-se en contacte amb l’associació 
ANIA per poder rebre ajuda i suport psicològic. 

PLA LOCAL DE SALUT 

Després de veure’s interromput per la situació derivada de la Covid-19, s’ha reprès 
l’elaboració del Pla local de salut. En els darrers mesos, s’ha donat forma a l’estructura 
general del Pla d’acció i s’han recollit propostes ciutadanes adreçades a millorar els 
hàbits saludables i els seus determinants.  

Un cop realitzades aquestes tasques, a partir del mes d’octubre s’ha  iniciat el  disseny 
de les actuacions que formaran part del Pla d’acció. Aquestes actuacions han de donar 
resposta a les necessitats identificades, però també han de permetre ordenar i posar en 
valor les actuacions que ja s’estan desenvolupant en matèria de salut. 

S’ha treballat en 8 eixos: 

 Activitat física i esport 

 Hàbits alimentaris 

 Territori i medi ambient 

 Salut mental, emocional i suport social 

 Prevenció i atenció a malalties específiques i accés als recursos de salut 

 Relacions sexuals, afectives i reproductives 

 Consum de substàncies i ús de pantalles 

 Gestió de les pandèmies 

La part tècnica ja està feta. S’ha presentat a l’oposició per fer les seves aportacions. 
S’espera poder presentar-lo a l’abril. 

 

 

Es tanca la sessió a les 15 hores. 

 

 

 


